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VIII Міжнародны фес- 
тываль харэаграфічна- 
га мастацтва "Сожскі 
кара год" у Гомелі за- 
вершаны, журы пад- 
вяло вынікі. Дык куды 
рухаецца сёння бела- 
рускае танцавальнае 
мастацтва? Як суадно- 
сяцца яго дасягненні з 
замежнымі, што былі 
прадстаўлены на фору
ме? I ў які бок развіва- 
ецца сам фестываль? 
Пра гэта кажуць нека- 
торыя члены судзей- 
скай калегіі.

Надзея БУНЦЭВІЧ

Валянцін ДУДКЕВІЧ, 
старшыня журы, народны 

артыст Беларусі, лаўрэат 
Дзяржаўнай прэміі нашай 
краіны, прафесар, мастац- 

кі кіраўнік Дзяржаўнага 
ансамбля танца: 

— Гран-пры сёлета пры- 
суджана не было, і гэта свед- 
чыць, што нейкай адной пра- 
цы, якая у некалькі разоў 
пераўзыходзіла 6 астатнія, на 
конкурсе не аказалася. Агу- 
льны ўзровень быў дастат- 
ковы, але не такі высокі, як, 
магчыма, у ранейшыя гады (я 
не ўпершыню ўдзельнічаю ў 
працы журы іэтага фестыва- 
лю). Вядома, туг далёка неўсё 
залежыць ад арганізатараў, 
як бы яны ні стараліся.

Сёлета, да прыкладу, да 
Гомеля не даехалі два афры- 
канскія калектывы, бо не 
змаглі своечасова вырашыць 
усе візавыя пытанні. А вось 
ансамбль са Шры-Ланкі гля- 
дзеўся вельмі экзатычна. Гэта 
тыя танцы, якія звычайна дэ- 
манструюцца для турыстаў 
у этнічных вёсачках розных 
краін — і гэта сапраўды дае 
ўяўленне пра іншыя культу
ры, адрозныя ад нашай.

Цікава выступілі калекты
вы з Расіі, Украіны. Як заўжды, 
моцныя нумары паказалі 
краіны Балтыі. Гэта не дзіва, 
бо там народныя танцы ўме- 
юць выконваць усе. Кожны 
вучыцца гэтаму з дзяцінства, 
і не толькі ў школах, але і ад 
старэйшых, бо народныя тан
цы там як былі, так і засталіся 
часткай побыту, а не толькі 
адмыслова пастаўленым фо- 
лькам.

V гэтай сувязі яшчэ раз па- 
ўтаруся: вельмі правільна, 
што сёлета фальклорна-по- 
бытавы танец ішоў асобнай 
намінацыяй, аддзелены ад 
народна-сцэнічнага. Я змагаў- 
ся за гэта некалькі гадоў — і 
нарэшце тое здзейснілася. Бо 
"чысты" фальклор, на маю 
думку, прыдатны сёння хіба 
для музея. А яго адагттава- 
ныя для сучаснасці варыянты 
маюць розных адрасатаў 
і розныя мэты. Адна спра
ва — танцаваць для сябе.

упрыгожваючы гэтым побыт 
і ўцягваючы ў сваё кола ўсё 
новых удзельнікаў. Іншая — 
танцаваць для гледачоў, якія 
прыйшлі не паўдзельнічаць 
разам з вамі, а паглядзець на 
ваша майстэрства, седзячы 
ў зале. Вразумела, такія два 
напрамкі нельга параўноў- 
ваць між сабой, калектывы 
павінны спаборнічаць з сабе 
падобнымі. I сёлета, як мне 
падалося, народна-сцэнічны 
танец быў менш цікавым, 
чым мог бы быць. Якзаўжды, 
дамінаваў эстрадны кірунак. 
У намінацыі "Сучасная харэ- 
аграфія" мы і сапраўды ўба- 
чылі сучаснасць, але, як я лі-

чу, часам нізка-самадзейнага 
ўзроўню. Праўда, сярод чле- 
наў журы туг не было аднага- 
лоснасці, думкі разыходзіліся. 
Але ж  падкрэслю, розніца 
паміж наўмысным парушэн- 
нем класічных нарматываў і 
звычайным няўменнем "цяг- 
нуць насочак" — ёсць, і яна 
вельмі заўважная.

Маштабным, масавым, 
на ўзроўні лепшых сучасных 
шоу было адкрыццё фесгы- 
валю, якое паводле трады- 
цыі прайшло на стадыёне 
"ЦэнтральньГ. Назбіраць 
такую колькасць удзельнікаў, 
у тым ліку дзяцей, адрэпеці- 
раваць з імі ўсё да дробязяў, 
каб усе рухаліся, як адзін, — 
адно гэта ўжо можна на- 
зваць творчым подзвігам 
Пятра Свердлава. Заслужаны 
работнік культуры Беларусі, 
дырэктар Гомельскай дзіця- 
чай харэаграфічнай школы 
мастацгваў, ён неаднойчы 
выступае галоўным рэжы- 
сёрам гэтага і многіх іншых 
святаў і штораз робіць не- 
мапнымае магчымым.

Увогуле ж  "Сожскі кара- 
год" дае канкурсантам (і, у 
прыватнасці, творчай мола- 
дзі) цудоўныя магчымасці для 
паспяховага старту. Невы- 
падкова ў ім удзельнічае так 
многа студэнтаў, прычым не 
толькі Беларускага дзяржаў- 
нага ўніверсітэта культуры і 
мастацтваў, але і каледжаў 
мастацгваў. Дзе яшчэ ім мож
на паказацца, як не на гэтай 
фесгывальнай пляцоўцы?..

Святлана ГУТКОЎСКАЯ, 
член журы, кандыдат 

філалагічных навук, пра
фесар, загадчык кафедры 

харэаграфіі Беларускага 
дзяржаўнага ўніверсітэта 

культуры і масгацтваў: 
— На сёлетнім конкурсе і 

сапраўды не аказалася Гран- 
пры. Але гэта, да ўсяго, можа 
сведчыць яшчэ І пра рост па- 
трабаванняў да ўдзельнікаў, 
а таксама прынцыповасць 
журы, якое імкнецца не зні- 
жаць, а павышаць конкур
сную планку. Тым не менш, 
фінальны гала-канцэрт (а на

яго, на жаль, змаглі застацца 
не ўсе, хто ацэньваў выступ- 
ленні) аказаўся вельмі яркім, 
разнажанравым. I пацвер- 
дзіў, што фестываль вельмі 
спрыяе развіццю нацыяна- 
льнага харэаграфічнага мас
тацтва.

Адной з сёлетніх асаблівас- 
цей конкурснай прафамы 
былі вельмі моцныя сольныя 
выкананні, два з якіх атрыма- 
лі спецыяльныя прызы журы. 
Не трэба тлумачыць, што со
льны нумар патрабуе не та
лью добрай харэаграфічнай 
падрыхтоўкі, але і творчай 
індывідуальнасці. I тое, што 
сольнае выканальніцтва вы- 
ходзіць наперад сведчыць 
пра ўздым танцавальнага 
майстэрства.

Конкурс прадэманстра- 
ваў папулярнасць усіх на- 
прамкаў. Вельмі важна, што 
фальклорную намінацыю 
падзялілі на два кірункі: по- 
бытавы танец і сцэнічны. 

», Эстрадных нумароў, дарэчы, 
^  стала менш, чым у мінулыя 
§ гады, бо кіраўнікі калекты- 
з ваў сталі лепей разбірацца і ў 
I  стылёвай палітры, і ў фесты- 
™ вальна-конкурсных прыяры- 
Э тэтах. Лепшымі, чым раней, 
І  сталі і сам падбор музьічнага 
I  матэрыялу, і якасць запісаў, 
u і іх непасрэднае спапучэн- 
I  не. Пастаноўшчыкі пачалі 
= часцей звяртацца да класі- 

кі, радзей — да сумнеўных 
песенек. Сталі абіраць вы- 
сокамастацкія творы, а не 
арыентавацца на нізкапроб- 
ныя густы магчымай часткі 
публікі. I гэта не можа не 
радаваць! Бо год за годам 
мы ўказвалі ўдзельнікам на 
гэтыя недахопы — нарэшце, 
сітуацыя змяняецца.

Ну, а прадмет майго 
асаблівага гонару як загад- 
чыцы кафедры харэаграфіі 
БДУКіМ — гэта тое, што ўсе 
шхць прызавых месцаў, ад- 
дадзеных харэографам-па- 
станоўшчыкам, атрымалі 
выхаванцы нашай навучаль- 
най установы. Яны працуюць 
у розных кутках Беларусі, 
некаторыя яшчэ ўвогуле ву- 
чацца, але ўсе — нашыя. Так, 
у намінацыі "Народна-сцэ- 
нічны танец" лепшым харэ- 
ографам быў прызнаны наш 
малады выкладчык Павел 
Стрэльчанка, на другім мес- 
цы — Наталля Ваяводская, 
якая працуе ў Гродзенскім 
каледжы, на трэцім — Юлія 
Курута з той жа навучальнай 
установы. У намінацыі "Су
часная харэаграфія" пера- 
магла Таццяна Мядзведзева, 
якая выкладае ў Гомельскім 
каледжы мастацтваў імя Не
стара Сакалоўскага. На трэ- 
цяй пазіцыі — Ірына Буха- 
вецкая з Віцебскага каледжа. 
А другую прэмію заваявала 
Сабіна Мунасыпава — на
ша цяперашняя студэнтка 
выпускнога курса, улада- 
льніца Гран-пры леташняга 
нацыянальнага конкурсу на 
Міжнародным фестывалі 
сучаснай харэаграфіі (IFMC) 
у Віцебску. Пастаўленыя імі 
нумары ў стане ўпрыгожыць 
не толькі фестывальны гала- 
канцэрт, як гэта цяпер і было, 
але і любую адпаведную ве- 
чарыну — у нас і ў замежжы. 
Такая ўпэўненая перамога — 
яшчэ адзін цудоўны падару- 
нак да 40-годдзя нашай ка
федры, сведчанне тапенту 
не толькі ўласна выхаванцаў, 
але і нашых педагогаў, усёй 
беларускай нацыянальнай 
харэаграфічнай школы.
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Хто танцуе лепей?
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